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Proinwestycyjny budżet
Blisko 150 mln zł zostanie w tym roku 
przeznaczonych na inwestycje w Rudzie 
Śląskiej. To ponad 19 proc. wszystkich 
tegorocznych wydatków. W zeszłym roku 
było to 3 proc. mniej, natomiast w latach 
2011 – 2014, kiedy miasto mierzyło się 
z naprawą finansów, wydatki inwestycyjne 
w stosunku do ogółu wydatków stanowiły ok. 
10 proc. 

Najwięcej środków, bo aż ponad 77 mln zł, 
przeznaczonych zostanie na drogi. 21 mln zł 
zostało zarezerwowanych na zadania 
z zakresu rewitalizacji. Natomiast 16 mln zł 
przeznaczonych zostanie na gospodarkę 
mieszkaniową. Jeśli chodzi o wydatki 
„nieinwestycyjne”, to najwięcej ma być 
przeznaczonych na oświatę i wychowanie - 
ponad 215 mln zł oraz pomoc społeczną 
i rodzinę – ponad 185 mln zł. 
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Przydziały mieszkań komunalnych:

Rudzkie mieszkalnictwo ma się dobrze
Jesienią 2017 r. rozpoczęła się budowa 
50 mieszkań komunalnych. Powstaną one 
w budynku u zbiegu ul. Stromej i Bytomskiej 
w Orzegowie. Inwestycja ma być gotowa 
w pierwszym kwartale 2019 r. Powierzchnia 
każdego z lokali wyniesie co najmniej 45 m². 
Mają to być mieszkania 2-pokojowe 
z kuchnią lub z aneksem kuchennym, łazien-
ką oraz wyposażeniem zgodnym z obowiązu-
jącymi przepisami. Ponadto miasto posiada 
już gotową dokumentację budowy kolejnych 
50 mieszkań komunalnych przy ul. Bankowej 
w dzielnicy Ruda.

Tegoroczne nakłady na inwestycje w rudzkie 
mieszkalnictwo obejmują także remonty 
komunalnego zasobu mieszkaniowego. 
W tym roku będzie to kwota 3,6 mln zł. 
Ponadto termomodernizowane są kolejne 
budynki wielorodzinne. Część z nich 
przyłączana jest także do sieci c.o. W tym 
roku inwestycje takie obejmą budynki przy 
ul. Różyckiego 19, Kubiny 31, Wita Stwosza 3 
oraz Matejki 2-12 i 7-9. Oprócz tego 
w Wirku kontynuowana będzie budowa 
dwóch kompleksów garaży - przy ul. Kempnego 
oraz przy ul. Tołstoja.

Warto podkreślić, że od kilku lat władze 
miasta prowadzą działania, które mają 
ułatwić dostęp mieszkańcom do lokali komu-
nalnych. Dzięki temu zdecydowanie zmniej- 
szyła się lista gospodarstw domowych  
oczekujących na mieszkanie komunalne. 
Jeszcze w 2015 r. liczba ta wynosiła 4 200. 
Aktualnie jest to tylko nieco ponad 1100 
gospodarstw.

   
Od 2015 r. w mieście funkcjonuje program 
wspierania budownictwa jednorodzinnego. 
W ciągu pierwszych trzech lat jego istnienia 
miasto przekazało w użytkowanie wieczyste 
156 nieruchomości. Kolejne 72 działki 
zostaną oddane w użytkowanie wieczyste 
w tym roku. Najwięcej z nich, 51, położo- 
nych jest w dzielnicy Bielszowice (ulice: 
Kingi, Górna, Wspólna, Joachima Lelewela, 
Józefa Piernikarczyka). 
Pozostałych 21 działek zlokalizowanych jest 
w dzielnicy Kochłowice (ulice: Wirecka, 

bp. Wilhelma Pluty, Władysława Jagiełły, 
ks. Stanisława Bisty, Wyzwolenia, Borów-
kowa, Wrzosowa/Polna). 

Założenia programu wpierania budownictwa 
jednorodzinnego są następujące: miejskie 
działki mieszkaniowe są oddawane 
w użytkowanie wieczyste osobom, które 
wystartują w zorganizowanych przez Urząd 
Miasta przetargach i zaoferują najwyższą 
cenę, a następnie, po spełnieniu określonych 
wymagań, mogą kupić nieruchomości 
na własność z bonifikatą wynoszącą 75 procent. 

Budowa 50 mieszkań komunalnych, dalsza termomodernizacja budynków komunalnych i podłączanie ich do sieci ciepłowniczej. Do tego budowa dwóch 
kompleksów garaży. Tak wyglądają najważniejsze inwestycje z zakresu mieszkalnictwa w mieście. Na ten cel przeznaczonych zostanie 15 mln zł. 

Wiele inwestycji mieszkaniowych w mieście 
realizują także deweloperzy. Wymienić 
tu należy budowę osiedli w Rudzie, Kochło-
wicach, Halembie, Bielszowicach, Czarnym 
Lesie, a także budynków wielorodzinnych 
w Bykowinie i Wirku.   

Pozytywny trend uwidacznia się także 
w wydawanych przez magistrat pozwole- 
niach na budowę. W ubiegłym roku urząd 
miasta wydał decyzje zezwalające na budowę 
355 domów i mieszkań. W 2016 r. liczba 
ta wyniosła 302, a jeszcze rok wcześniej 163.

Liderzy w pozyskiwaniu środków unijnych

W tym roku Rudzie Śląskiej przyznano już 
unijne dofinansowanie w łącznej kwocie 
ponad 38 mln zł na realizację 7 projektów. 
Najwięcej, bo prawie 17 mln zł, miasto 
dostanie na rekultywację terenów dawnej 
koksowni Orzegów. Na rozpatrzenie czeka 
12 wniosków na łączną kwotę do- 
finansowania ponad 21 mln zł. Miasto 
planuje już wystąpienie o dofinansowanie ze 
środków unijnych i krajowych kolejnych 
projektów, których łączna wartość przekracza 
50 mln zł.

W listopadzie ubiegłego roku dziennik 
„Rzeczpospolita” ogłosił wyniki kolejnej 
edycji swojego rankingu samorządów, 
podsumowującej rok 2016. Pod względem 
pozyskiwania środków unijnych wśród miast 

na prawach powiatu Ruda Śląska zajęła 
drugie miejsce w Polsce! 
W 2016 r. z tytułu dofinansowań unijnych 
budżet miasta zasiliła kwota ponad 44,7 mln zł, 
żadna inna gmina w województwie śląskim 
nie osiągnęła w tej kategorii większych 
dochodów.

Do tej pory z unijnej perspektywy finansowej 
na lata 2014 – 2020 miasto pozyskało już 
dofinansowanie na realizację 52 projektów 
na łączną kwotę 353 mln zł.

Z funduszy zewnętrznych aktywnie korzy- 
stają też spółki miejskie, szkoły czy instytucje. 
Przykładem jest Szpital Miejski, który dwa 
lata temu przeszedł termomodernizację 
dofinansowaną kwotą ponad 4 mln zł 

z funduszy norweskich, a w grudniu 
ubiegłego roku został wyposażony 
w inkubatory i respiratory, dofinansowane 

Ponad 350 mln zł ze środków unijnych pozyskały w ciągu ostatnich trzech lat władze Rudy Śląskiej. W zdecydowanej większości środki te przeznaczane są na 
inwestycje. Tak dobre przygotowanie się miasta do aktualnej unijnej perspektywy finansowej sprawiło, że Ruda Śląska znalazła się w krajowej czołówce pod 
względem sięgania po europejskie pieniądze.

kwotą 1,2 mln zł z rezerwy celowej budżetu 
państwa. 

Dofinansowanie przyznane Rudzie Śląskiej w 2018 roku
ZADANIE WARTOŚĆ

RAZEM:

DOFINANSOWANIE

.

Rekultywacja i remediacja terenów dawnej 
koksowni Orzegów
Rewitalizacja budynku dworca w Chebziu
Rewitalizacja wybranych podwórek i skwerów
Modernizacja i renowacja zabytkowego budynku 
Muzeum Miejskiego
Rewitalizacja centralnej części Orzegowa na potrzeby 
lokalnego rynku 
Modernizacja i renowacja zabytkowego budynku 
kolonii robotniczej Ficinus
Ruda Śląska – nowa szansa – MOPS

19,9 mln zł

8,5 mln zł
7,4 mln zł

4,8 mln zł

5,1 mln zł

2,8 mln zł

0,9 mln zł

49,4 mln zł

16,9  mln zł

7,2 mln zł
4,5 mln zł

3,9 mln zł

3,7 mln zł

1,4 mln zł

0,8 mln zł

38,4 mln zł

W Orzegowie trwa budowa 50 mieszkań komunalnych

  



Blisko 150 mln zł zostanie w tym roku 
przeznaczonych na inwestycje w Rudzie 
Śląskiej. To ponad 19 proc. wszystkich 
tegorocznych wydatków. W zeszłym roku 
było to 3 proc. mniej, natomiast w latach 
2011 – 2014, kiedy miasto mierzyło się 
z naprawą finansów, wydatki inwestycyjne 
w stosunku do ogółu wydatków stanowiły ok. 
10 proc. 

Najwięcej środków, bo aż ponad 77 mln zł, 
przeznaczonych zostanie na drogi. 21 mln zł 
zostało zarezerwowanych na zadania 
z zakresu rewitalizacji. Natomiast 16 mln zł 
przeznaczonych zostanie na gospodarkę 
mieszkaniową. Jeśli chodzi o wydatki 
„nieinwestycyjne”, to najwięcej ma być 
przeznaczonych na oświatę i wychowanie - 
ponad 215 mln zł oraz pomoc społeczną 
i rodzinę – ponad 185 mln zł. 

Inwestycyjna ofensywa nie spowalnia!
Rekordowe kwoty na inwestycje przeznaczają w ostatnich latach władze Rudy Śląskiej. W tym roku ma to być blisko 150 mln zł. To jednak nie wszystko, 
bo włodarze miasta chcą iść o krok dalej i pozyskać inwestora, z którym wybudują strefę przemysłu czasu wolnego. O tym, na czym ma polegać to przedsięwzięcie 
i na co zostaną przeznaczone pieniądze z miejskiego budżetu rozmawiamy z prezydent miasta – Grażyną Dziedzic.

- Pani Prezydent, zacznijmy od 
najbardziej oryginalnego pomysłu władz 
miasta w ostatnich latach, a mianowicie od 
koncepcji, żeby w Rudzie Śląskiej 
powstała strefa przemysłu czasu wolnego. 
Chcecie nawet przekazać pod tę inwestycję 
nieruchomość. Nie wydaje się Pani, że 
porywacie się z motyką na słońce?
- Żeby miasto się rozwijało, potrzeba 
odważnych pomysłów. Duzi, poważni 
inwestorzy „nie spadają z nieba”. Nie ma się 
co „czarować” - trzeba się o nich postarać. 
Mamy bardzo atrakcyjnie położoną 
i rewelacyjnie skomunikowaną działkę przy 
ul. 1 Maja w Czarnym Lesie. Znajduje się ona 
naprzeciw gazowni, tuż przy trasie N-S, która 
docelowo połączy autostradę A4 z Drogową 
Trasą Średnicową. Możemy tę nieruchomość 
oczywiście sprzedać, ale wtedy nie będziemy 
mieli wpływu na to, co na niej powstanie, 
a najprawdopodobniej byłyby to jakieś 
magazyny albo centrum logistyczne. Nam 
jednak chodzi o to, żeby w Rudzie Śląskiej 
stworzyć taką strefę, która będzie stanowiła 
nową jakość w skali całego regionu i będzie 
pobudzała lokalną przedsiębiorczość 
i turystykę. Z tego powodu pomyśleliśmy, że 
najlepiej będzie teren ten przeznaczyć pod 
tzw. przemysł czasu wolnego, bo ta gałąź 
gospodarki tak naprawę dopiero się w Polsce 
rozwija. Możemy zatem idealnie się 

“wstrzelić” w zapotrzebowanie na tego 
rodzaju usługi. Moment jest naprawdę 
idealny i boję się, że jeżeli teraz go nie 
wykorzystamy, to inwestycja tego rodzaju 
i tak powstanie, tyle że w innym mieście.
- Na jakim etapie jesteście z tym pomysłem?
- Ogłosiliśmy już konkurs i do 19 czerwca 
czekamy na oferty inwestorów. Dopiero po 
tym terminie będziemy mogli powiedzieć coś 
więcej o konkretach, bo - najprościej mówiąc 
- to nie jest konkurs na zaprojektowanie 
z góry określonego przez miasto obiektu, ale 
na własną propozycję zagospodarowania 
nieruchomości pod kątem przemysłu czasu 
wolnego. Specjalnie określiliśmy temat na 
dużym poziomie ogólności, żeby wachlarz 
możliwości był jak najszerszy. Założenie jest
takie, że utworzymy z inwestorem spółkę 
celową, która zrealizuje to przedsięwzięcie. 
Będzie to poprzedzone szczegółowymi 
negocjacjami, bo musimy chronić interes 
miasta. Z tego powodu w warunkach 
konkursu zapisaliśmy, że nie będziemy 
poręczać żadnego kredytu na realizację 
inwestycji oraz że możemy odwołać ten 
konkurs na każdym etapie.

- Nie lepiej skupić się na tym, co już 
w mieście jest i co można wykorzystać do 
rozwoju potencjału miasta?
- O tym też myślimy, dlatego postawiliśmy 
bardzo mocno na rewitalizację zabytków 
industrialnych. Jesteśmy na etapie 
przejmowania wielkiego pieca hutniczego 
w Nowym Bytomiu. Pierwsze sprawy 
formalne mamy już załatwione, ale to jest 
bardziej skomplikowana procedura. Gdy już 
będziemy jego właścicielem, ogłosimy 
międzynarodowy konkurs na jego 

zagospodarowanie. Poza tym kupiliśmy 
jeden z domów wchodzących w skład osiedla 
robotniczego przy ul. Kubiny w Wirku, czyli 
na tzw. „Ficinusie”. To była w zasadzie 
jedyna opcja, żeby utrzymać obiekt na Szlaku 
Zabytków Techniki. Teraz będzie tam 
biblioteka, salka konferencyjna i izba 
pamięci. Zdobyliśmy unijne dofinansowanie 
na ten cel, więc możemy ogłaszać przetarg na 
wykonanie robót. Poza tym już od kilku 
miesięcy prowadzone są prace na dworcu 
w Chebziu, gdzie ma zostać przeniesiona 
biblioteka centralna. Wprowadzenie do tego 
obiektu funkcji publicznej lub komercyjnej to 
jedyna możliwość, żeby ten zabytek nie 
zniszczał i nie ulegał dewastacji. To właśnie 
z powodu złego stanu technicznego został on 
wykreślony ze Szlaku Zabytków Techniki, 
ale wtedy nie byliśmy jego właścicielem. 
Po remoncie będziemy się starać, żeby znów 
został wpisany na tę listę.

- A po co kupiliście Floriankę?
- Przede wszystkim po to, żeby ta piękna 
willa nie popadła w ruinę, bo to także jest 
zabytek związany z historią przemysłu 
w naszym mieście. Zrobimy tam salę ślubów, 
restaurację i kawiarnię. Bałam się, że 
Florianka może skończyć jak kamienica, 
która znajduje się na rogu ul. Niedurnego 
i Hallera. Na szczęście temu budynkowi 
także przywrócimy dawną świetność. 
Miejskie Przedsiębiorstwo Gospodarki 
Mieszkaniowej już tam prowadzi pierwsze 
prace. Docelowo ma tam powstać lokal 
gastronomiczny oraz lokale użytkowe.
- Ciekawi mnie jeszcze, jak będzie 
wyglądała hałda w Wirku, którą planu- 
jecie Państwo zreklultywować?

- Ta inwestycja również związana jest 
z naszym dziedzictwem poprzemysłowym, 
dlatego fragment urwiska zostanie 
zachowany jako „świadek historii”, a plac 
zabaw, który tak powstanie, będzie miał 
charakter industrialny. Docelowo ma to być 
miejsce wypoczynku i zabaw dla dzieci. 
Moim zdaniem ciekawie zapowiada się też 
rekultywacja terenu po dawnej koksowni 
Orzegów, gdzie powstanie ogólnodostępny 
teren zielony z alejkami, ławkami i ścieżką 
dydaktyczną oraz odrestaurowane zostaną 
pozostałości zabytkowych obiektów po 
zakładzie. Takich projektów będziemy 
realizować dużo więcej, ale nie da się zrobić 
wszystkiego od razu. Tego nie wytrzymałby 
budżet żadnego miasta. Poza tym trzeba 
inwestować w różnych obszarach, nie można 
się skupić tylko na zadaniach jednego 
rodzaju.

- Co zatem planowane jest w najbliższym 
czasie poza wspomnianymi już przez 
Panią inwestycjami?
- Chcemy rozpocząć kolejny etap budowy 
trasy N-S. Obecnie budowany odcinek 
powinien być oddany do użytkowania 
znacznie przed czasem, prawdopodobnie we 
wrześniu. Rozpocznie się też przebudowa 
ul. Piastowskiej oraz budowa ronda na 
skrzyżowaniu ul. Wolności, Magazynowej 
i Brańskiego. Poza tym zaczniemy 
rewitalizować podwórka, ruszymy 
z modernizacją hali sportowej w Halembie, 
wymieniane będzie oświetlenie, będziemy 
przebudowywać muzeum oraz 
termomodernizować placówki oświatowe. 
Przy części z nich powstaną nowe kompleksy 
boisk. Do wykonania mamy też sporo 

inwestycji z budżetu obywatelskiego. Nie 
zapomnimy też o kierowcach, dla których 
wybudujemy kolejne miejsca parkingowe. 
Poza tym musimy dokończyć budowę 
50 mieszkań komunalnych w Orzegowie. 
Zrewitalizujemy też tereny zielone znajdu- 
jące się w Rudzie pomiędzy ul. Bujoczka 
a Kościelną, przy tzw. Rowie Rudzkim II. 
Wiele osób nie zdaje nawet sobie sprawy, jak 
cenne są one pod względem przyrodniczym. 
Występuje tam aż 5 gatunków roślin objętych 
ochroną częściową w Polsce oraz dwa 
pomniki przyrody. Ten teren charakteryzuje 
się też dużą różnorodnością zwierząt, 
szczególnie płazów i ptaków.

- Teraz mnie Pani zaskoczyła…
- Wbrew pozorom jesteśmy zielonym 
miastem. Ponad 20 procent obszaru Rudy 
Śląskiej to przecież lasy. Mamy naprawdę 
sporo terenów zielonych i parków z dużym 
potencjałem, dlatego zdecydowaliśmy się na 
realizację projektu pod roboczą nazwą Trakt 
Rudzki, w ramach którego zrewita- 
lizowanych zostanie łącznie 7 dużych 
obszarów zielonych, w tym kilka parków 
o łącznej powierzchni 35 ha. 

- Pani Prezydent, powiedziała Pani o wielu 
ciekawych i ważnych inwestycjach. 
Domyślam się jednak, że nie są one tanie 
w realizacji. Nie boicie się, że dostaniecie 
„zadyszki finansowej”?
- Nie. Przede wszystkim wszystko jest bardzo 
przemyślane. Analizujemy nie tylko to, jaki 
jest koszt realizacji inwestycji, ale także, 
ile będzie kosztowało jej późniejsze 
utrzymanie. Poza tym pozyskujemy bardzo 
dużo środków zewnętrznych. Ruda Śląska 
jest na drugim miejscu w kraju wśród miast 
na prawach powiatu w pozyskiwaniu 
środków unijnych. Od początku perspektywy 
finansowej na lata 2014 – 2020 z funduszy 
zewnętrznych pozyskaliśmy już ponad 
350 mln zł. Bez tych pieniędzy byłoby nam 
ciężko. Ale trzeba pamiętać, że to jest ostatnia 
tak bogata perspektywa unijna dla Polski. 
Po roku 2020 kurek może zostać znacznie 
przykręcony. Wtedy część inwestycji trzeba 
będzie realizować w formule partnerstwa 
publiczno-prywatnego, bo budżety miast 
mogą sobie nie poradzić bez dodatkowego 
wsparcia. Do takich przedsięwzięć zachęca 
obecny rząd. My mamy już pierwsze 
doświadczenia w tym zakresie za sobą, 
bo dzięki takiemu partnerstwu z firmą 
Siemens poddaliśmy termomodernizacji 
7 placówek oświatowych, a 12 objęliśmy 
monitoringiem zużycia energii. To przed- 
sięwzięcie zostało w całości sfinansowane 
przez firmę, a my będziemy je spłacać przez 
kolejne lata, częściowo z oszczędności za 
energię. Teraz natomiast chcemy pozyskać 
inwestora na realizację strefy czasu wolnego, 
o której rozmawialiśmy na początku. 
Procedura formalna będzie trochę inna, ale 
idea partnerstwa pozostanie ta sama. Musimy 
zacząć zdobywać nowe doświadczenia w tym 
zakresie, bo przyszłość będzie tkwiła właśnie 
w takich projektach.
- Dziękuję za rozmowę.
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Najwięcej na inwestycje drogowe

Inwestorzy mile widziani

Oddanie do użytku trzeciego odcinka 
i początek prac przy budowie czwartego – to 
tegoroczny plan realizacji rudzkiej trasy N-S. 
Dzięki inwestycji połączone zostaną 
Drogowa Trasa Średnicowa i autostrada A4. 
Władze miasta wychodząc naprzeciw oczeki-
waniom mieszkańców wydłużyły pierwotny 
plan trasy w kierunku północnym - o odcinek 
od DTŚ do granicy z Bytomiem. Dla tego 
etapu opracowywana jest już dokumentacja.

Zaawansowane są prace przy budowie odcin-
ka trasy N-S od ul. Bukowej do ul. Kokota, 
obejmującego dwupoziomowy węzeł z ul. Ko- 
kota, z którego kierowcy skorzystają jeszcze 
w tym roku. Gotowa jest już dokumentacja 
kolejnego, najdłuższego odcinka, wiodącego 
od ul. Kokota do zjazdu na autostradę A4. 
Jego budowa ma się zacząć w tym roku. 
Miasto na drugi i trzeci odcinek pozyskało 
110 mln zł unijnego dofinansowania. 

4 699 m – tyle wyniesie długość trasy N-S od 
ul. 1 Maja do autostrady A4. W tym roku 
zakończy się budowa III etapu. W ten sposób 
przejezdna będzie już na odcinku 3 029 m.

W tegorocznym budżecie miasta znalazły się 
i inne duże inwestycje. Mowa tu chociażby 
o przebudowie ul. Piastowskiej, na którą 
wkrótce ogłoszony zostanie przetarg. Wyko-
nawca będzie miał 20 miesięcy na realizację 

zadania, które zostanie wsparte przez 
Górnośląsko-Zagłębiowską Metropolię 
w ramach Metropolitalnego Funduszu 
Solidarności.

Z kolei na skrzyżowaniu ulic Wolności, 
Brańskiego i Magazynowej powstanie rondo. 
Duża część środków zostanie wykorzystana 
również na przebudowę dróg gruntowych.
Lista tegorocznych zadań drogowych 
obejmuje ponad 30 pozycji. Oprócz już 
wymienionych można na niej znaleźć m.in. 
budowę tras rowerowych, chodników, 
parkingów i dróg dojazdowych do zbytych 
nieruchomości mieszkalnych. Warto również 
pamiętać, że w wydatkach inwestycyjnych 
nie są ujęte remonty bieżące, w ramach 
których wymieniane są nawierzchnie ulic czy 
nawet tworzone miejsca parkingowe.

Tereny inwestycyjne są „uwalniane” również 
dzięki innym inwestycjom drogowym. 
Przykładowo w pobliżu wybudowanego 
w 2017 roku ronda na zjeździe z DTŚ 
w Chebziu budowany jest obecnie salon 
Mercedesa.

Właśnie przy trasie N-S, w pobliżu jej 
połączenia z Drogową Trasą Średnicową, 
położony jest teren, na którym władze miasta 
chcą zlokalizować bardzo dużą inwestycję 
tzw. przemysłu czasu wolnego. W marcu 
br. ogłoszony został konkurs mający wyłonić 
inwestora, który stworzy tam atrakcyjną 
przestrzeń do wypoczynku. 

Miasto nie opiera się jednak tylko na dobrym 
położeniu. Do inwestowania w Rudzie 
Śląskiej zachęcają przedsiębiorców ulgi 
w podatku od nieruchomości, na których 
utworzono nowe miejsca pracy. Zwolnienie 
od podatku czeka też na przedsiębiorców 
działających w budynkach objętych ochroną 
konserwatorską, w których wykonają remont 
całej elewacji frontowej.

Co roku w Rudzie Śląskiej rejestrowanych 
jest kilkaset nowych firm. Część z nich 
powstaje dzięki dofinansowaniom z Powiato-
wego Urzędu Pracy czy Śląskiego Inkubatora
Przedsiębiorczości – spółki należącej 
do miasta. Natomiast stopa bezrobocia 
w mieście, wynosząca aktualnie 4,2 %, od lat 
utrzymuje się na poziomie niższym 
od średniej wojewódzkiej i ogólnopolskiej.

Inwestycje drogowe to jeden z priorytetów władz Rudy Śląskiej. Na takie zadania przeznaczonych zostanie 77 mln zł, 
czyli ponad połowa wszystkich wydatków na inwestycje. W tej kwocie mieści się przede wszystkim dalsza budowa trasy 
N-S, ale również inne zadania, zarówno wielomilionowe, jak te o mniejszym zakresie – budowa chodników, parkingów, 
czy modernizacja dróg lokalnych.

Wielkim autem Rudy Śląskiej jest znakomite skomunikowanie z pozostałymi miastami regionu. Zapewniają 
je przebiegające przez miasto Drogowa Trasa Średnicowa i autostrada A4. Sieć drogowa zostanie jeszcze udoskonalona 
poprzez budowę połączenia tych arterii, czyli trasę N-S. Sprzedaż nieruchomości przy DTŚ i trasie N-S dała już wpływy 
do budżetu miasta w kwocie ponad 23 mln zł netto.

Sprzedaż terenów inwestycyjnych

Stopa bezrobocia w latach 2013 - 2017

Lokalizacja 

Drogowa 
Trasa

Średnicowa

Trasa N-S

7 12 ha 9,8 
mln zł

13,5 
mln zł37 ha8

Liczba 
terenów

Łączne 
wpływy 

netto
Łączna 

powierzchnia

INWESTYCJE DROGOWE W BUDŻECIE 
RUDY ŚLĄSKIEJ NA 2018 ROK

77 MLN ZŁ
NAJWAŻNIEJSZE ZADANIA

Budowa odcinka trasy N-S 
od ul. Bukowej do ul. Kokota
Budowa odcinka trasy N-S 
od ul. Kokota do autostrady A4
Przebudowa ul. Piastowskiej
Budowa ronda na skrzyżowaniu ulic
Wolności, Brańskiego i Magazynowej
Przebudowa dróg gruntowych
Trasy rowerowe na terenie miasta
Utwardzenie nawierzchni parkingu 
przy ul. Planty Kowalskiego
Przebudowa i rozbudowa kanalizacji
deszczowej w ul. ks. Niedzieli 
w rejonie skrzyżowania z ul. Zajęczą
Drogi dojazdowe do zbytych 
nieruchomości mieszkalnych

 28 mln zł

7,3 mln zł

    5 mln zł

4,4 mln zł
2,5 mln zł

2,5 mln zł

1,9 mln zł

1,7 mln zł

12,6 mln zł

Budowa trasy N-S – odcinek od 
ul. Kokota do autostrady A4 – przetarg 
i planowane rozpoczęcie prac – 
12,6 mln zł w 2018 r.
Budowa Traktu Rudzkiego – 5 mln zł 
w 2018 r.
Budowa ścieżki rowerowej przy ul. 1 Maja 
od ul. Tołstoja do ul. 1 Maja 376 wraz 
z przebudową oświetlenia i sygnalizacji 
świetlnej na skrzyżowaniu z ul. Hallera 
– 2,6 mln zł
Budowa garaży przy ul. Kempnego 
i ul. Tołstoja – 2,3 mln zł
Termomodernizacja budynku SP nr 16 
przy ul. Obrońców Westerplatte – 2 mln zł
Budowa miasteczka ruchu drogowego 
przy ul. Kolberga – 1,2 mln zł
Rewitalizacja podwórka przy ul. 
Tuwima/Sienkiewicza/Odrodzenia – 1,2 mln zł
Budowa kompleksu boisk na terenie SP 
nr 16 przy ul. Obr. Westerplatte – 1,1 mln zł
Termomodernizacja budynków przy 
ul. Jankowskiego 6 i 8 – 1 mln zł
Rewitalizacja podwórka przy 
ul. Krasińskiego 20-22
Rewitalizacja hałdy przy ul. 1 Maja 
w ramach projektu LUMAT – 600 tys. zł
Budowa nowego oświetlenia ledowego 
wzdłuż ul. 1 Maja – 560 tys. zł
Termomodernizacja budynku przy 
ul. Różyckiego 21 – 192 tys. zł
Termomodernizacja budynku przy 
ul. Dąbrowskiego 9A – 160 tys. zł
Budowa mini parku linowego przy 
ul. Kolberga – 165 tys. zł (budżet obywatelski)
Rozpoczęcie renowacji zabytkowego
budynku na osiedlu Ficinus – 150 tys. zł
Termomodernizacja i podłączenie do sieci c.o. 
budynku przy ul. Różyckiego 19 – 100 tys. zł
Termomodernizacja i podłączenie do sieci 
c.o. budynku przy ul. Kubiny 31 – 100 tys. zł
Remont budynku przy ul. Sienkiewicza
13A – 100 tys. zł
Wykonanie placyków gospodarczych 
wraz z dojazdem – ul. Kopernika 9-11, 
ul. Kopernika 13-15 – 35 tys. zł
Wykonanie placyku gospodarczego przy 
budynku przy ul. 1 Maja 272 – 35 tys. zł
Opracowanie dokumentacji dla budowy
ścieżki rowerowej od ul. Bukowej do 
ul. Głównej – 90 tys. zł

Wirek:

Budowa kreatywnej strefy gier przy SP
nr 40 – 165 tys. zł (budżet obywatelski)
Opracowanie dokumentacji budowy
trasy N-S na odcinku od ul. Magazynowej
do ul. Goduli – 169 tys. zł
Opracowanie dokumentacji budowy
dróg dojazdowych do zbytych nierucho-
mości (ul. Akacjowa, ul. Leszczynowa) 
– 79 tys. zł
Opracowanie dokumentacji budowy
wybiegu dla psów przy 
ul. Przedszkolnej/Tylnej – 50 tys. zł

Godula:

Budowa boiska do siatkówki 
i koszykówki przy Zespole Szkół 
Ponadgimnazjalnych przy ul Glinianej – 
165 tys. zł (budżet obywatelski)
Termomodernizacja budynku Miejskiego 
Przedszkola nr 18 przy ul. Kazimierza oraz 
modernizacja placu zabaw – 145 tys. zł
 

Czarny Las:
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Aktualnie budowany odcinek trasy N-S do użytku będzie gotowy już jesienią



Blisko 150 mln zł zostanie w tym roku 
przeznaczonych na inwestycje w Rudzie 
Śląskiej. To ponad 19 proc. wszystkich 
tegorocznych wydatków. W zeszłym roku 
było to 3 proc. mniej, natomiast w latach 
2011 – 2014, kiedy miasto mierzyło się 
z naprawą finansów, wydatki inwestycyjne 
w stosunku do ogółu wydatków stanowiły ok. 
10 proc. 

Najwięcej środków, bo aż ponad 77 mln zł, 
przeznaczonych zostanie na drogi. 21 mln zł 
zostało zarezerwowanych na zadania 
z zakresu rewitalizacji. Natomiast 16 mln zł 
przeznaczonych zostanie na gospodarkę 
mieszkaniową. Jeśli chodzi o wydatki 
„nieinwestycyjne”, to najwięcej ma być 
przeznaczonych na oświatę i wychowanie - 
ponad 215 mln zł oraz pomoc społeczną 
i rodzinę – ponad 185 mln zł. 

Kluczowa rewitalizacja

Hałda przy ul. 1 Maja
Jesienią tego roku zakończyć się mają prace 
przy zagospodarowaniu pocynkowej hałdy 
przy ul. 1 Maja. Na miejscu powstanie przede 
wszystkim industrialny plac zabaw, punkt 
widokowy, oświetlona górka saneczkowa 
oraz tor do jazdy na BMX. Pojawią się 
miejsca do odpoczynku oraz do grillowania. 
Ciekawym elementem, który utworzony 
zostanie w ramach inwestycji, będzie zielone 
pole do gry, m.in. w piłkę lub badmintona. 
Ponadto na terenie zwałowiska utworzone 
zostaną ścieżki spacerowe, pojawią się także 
kamery monitoringu. Niewątpliwie będzie to 
miejsce unikatowe na skalę ogólnopolską. 
Inwestycja realizowana jest ze środków 
unijnych w ramach dwóch projektów – 
Lumat i Traktu Rudzkiego.

W ramach rewitalizacji hałdy będzie również 
rekultywowana. Rekultywacja polegać 
będzie na umieszczeniu w glebie specjalnych 
dodatków, które będą wiązać zanieczyszcze-
nia w części korzeniowej roślin, tak aby nie 
przechodziły one do ich części naziemnej. 
W ten sposób użytkowanie hałdy i kontakt 
z nasadzonymi tam roślinami będzie 
bezpieczny.

Trakt Rudzki
Realizacja tego projektu rozpocznie się 
w tym roku. Trakt Rudzki połączy istniejące 
i planowane obiekty sportowe, parki, skwery 
oraz miejsca związane z historią w dwóch 
centralnych dzielnicach miasta. Przebiegać 
ma od ul. Nowary przez podnóże hałdy do 
ul. Katowickiej. Dalej ma wieść ul. Tuwima, 
Kupiecką, Obrońców Westerplatte do hałdy 
przy ul. 1 Maja. Następnie poprowadzi przez 
tereny hałdy do ul. Czarnoleśnej. Tam trasa 
się rozwidli. Jedna z jej części przebiegać 
będzie przez park przy ul. Hallera. Dalej 
pobiegnie tą ulicą w kierunku parku Dwor-
skiego, następnie ul. Pokoju i Ratowników do 
ul. Chorzowskiej, gdzie połączy się z drugą 
częścią trasy, która prowadzić będzie od 
ul. Czarnoleśnej.

Rewitalizacja podwórek
W tym roku ruszą też rewitalizacje podwórek 
w mieście. Docelowo zaplanowano 
modernizację 10 takich miejsc, z czego 
w tym roku miałyby zostać zrealizowane 3-4 
takie inwestycje. Są to przestrzenie wokół 
budynków wielorodzinnych, głównie 
w starej zabudowie. Miejsca te zostały 
wybrane podczas prac nad programem 
rewitalizacji podwórek w mieście jeszcze 
w 2015 r. 
Ochrona bioróżnorodności
Dodatkowo za kwotę 1 mln zł zostanie zrewi-
talizowanych 5 ha cennego przyrodniczo 
obszaru znajdującego się pomiędzy 
ul. Bujoczka a ul. Kościelną. Oprócz 
uporządkowania terenu, nasadzeń nowych 
roślin oraz budowy budek lęgowych dla 
ptaków i owadów powstanie także nowa 
infrastruktura dla mieszkańców. Wybudowa-
na zostanie ścieżka edukacyjna, ścieżka 
pieszo – rowerowa, pojawią się ławki oraz 
utworzony zostanie plac zabaw.

Dworzec w Chebziu
W tym roku w mieście zakończy się  

rewitalizacja zabytkowego budynku dworca 
w Chebziu i adaptacja jego wnętrza pod 
bibliotekę. W głównej hali budynku 
powstanie stalowa antresola ze szklaną 
balustradą, gdzie zlokalizowane zostaną 
regały biblioteczne oraz będzie się mieścić 
czytelnia. Inwestycja ma być skończona 
jesienią.

Rewitalizacja historycznego
centrum Orzegowa
Chodzi o kwartał pomiędzy ulicami: Czapli, 
Hlonda, Królowej Jadwigi i Huloka. 
Najważniejszą częścią realizowanego od 
czerwca 2017 r. zadania jest przebudowa 
terenu wokół kościoła pw. św. Michała 
Archanioła oraz do tej pory 
niezagospodarowanego terenu przy 
ul. Czapli.

Rewitalizacja zabytkowej 
części Nowego Bytomia
Aktualnie trwa przebudowa oraz adaptacja 
willi “Florianka” pod pałac ślubów. 
Dodatkowo rewitalizowany jest sąsiadujący 
z willą zabytkowy budynek przy 
ul. Niedurnego 75. Będzie tu lokal 
gastronomiczny oraz powierzchnie biurowe. 
Obie inwestycje mają się zakończyć 
do połowy przyszłego roku. Miasto czyni 
także starania o przejęcie wielkiego pieca  
Huty Pokój.

Rewitalizacja terenu 
po koksowni Orzegów
Miasto pozyskało 17 mln zł na rekultywację 
terenu po dawnej koksowni Orzegów. Dzięki 
tym środkom do życia przywróconych 
zostanie prawie 5 ha zdegradowanego terenu. 
Powstanie tam ogólnodostępny teren zielony 
z alejkami, ławkami i ścieżką dydaktyczną. 
Odrestaurowane zostaną także pozostałości 
zabytkowych obiektów byłego zakładu. 
W tym roku miasto chce wyłonić firmę, która 
zaprojektuje całość, a następnie zrealizuje 
przedsięwzięcie. Inwestycja ma być gotowa 
w 2020 r.   

W 2018 roku na rewitalizację władze miasta zamierzają przeznaczyć ponad 21 milionów złotych. Zakończy 
się rekultywacja pocynkowej hałdy w rejonie ul. 1 Maja, rewitalizacja historycznego centrum Orzegowa oraz budynku 
dworca PKP w Chebziu. Rozpoczną się zaś prace związane z budową Traktu Rudzkiego, czyli rewitalizacją 35 ha 
terenów zielonych, głównie w Wirku i Nowym Bytomiu. W tym roku ma ruszyć też rewitalizacja podwórek oraz terenu 
po byłej koksowni w Orzegowie.

Rewitalizacja willi Florianka przy 
ul. Niedurnego – 3,7 mln zł
Przebudowa parkingu przy ul. Planty 
Kowalskiego – 2,5 mln zł
Modernizacja pracowni w CKPiDZ
–1,9 mln zł
Modernizacja zabytkowego osiedla 
Kaufhaus – 1,2 mln zł
Termomodernizacja budynku MOPS 
przy ul. Markowej – 1,4 mln zł
Modernizacja zabytkowego budynku 
przy ul. Niedurnego 75 – 1,1 mln zł
Rewitalizacja podwórka przy 
ul. Niedurnego 28 
Budowa parkingu przy ul. Markowej 
– 400 tys. zł
Wykonanie odwodnienia w rejonie 
budynku przy ul. Hallera 61 – 260 tys. zł
Remont kapitalny dachu budynku przy 
ul. Rudzkiej 1-3-5-7– 230 tys. zł
Wykonanie strefy wypoczynku w Parku 
Dworskim – 165 tys. zł (budżet obywatelski)
Remont kapitalny dachu budynku przy 
ul. Furgoła 1 – 100 tys. zł
Remont chodnika od ul. Niedurnego 14 
do przystanku tramwajowego – 15 tys. zł
Opracowanie dokumentacji na budowę 
ścieżki rowerowej przy ul. Niedurnego 
od ul. Podgórze do ul. Planty Kowal-
skiego – 73 tys. zł

Nowy Bytom:

Przebudowa ul. Reja – 1,5 mln zł
Modernizacja oświetlenia ulicznego przy 
ul. Chełmońskiego, Dunikowskiego, 
Malczewskiego, Kamiennej, Wschod-
niej, Brzozowej – 700 tys. zł
Rozbudowa ul. Zjednoczenia – 1,8 mln zł
Modernizacja placu zabaw Miejskiego 
Przedszkola nr 42 przy ul. Brzozowej
 – 165 tys. zł (budżet obywatelski)
Modernizacja placu zabaw Miejskiego 
Przedszkola nr 32 przy ul. Tunkla – 
30 tys. zł
Opracowanie dokumentacji dla budowy 
dróg dojazdowych do zbytych nierucho-
mości (ul. Tunkla, Świętochłowicka,
Wirecka, rozbudowa ul. Kaszubskiej 
i Rogozińskiego) – 233 tys. zł
Opracowanie dokumentacji budowy 
obwodnicy Kochłowic – 200 tys. zł
Opracowanie dokumentacji przebudowy 
ul. Bałtyckiej – 105 tys. zł
Opracowanie dokumentacji projektowej 
budowy ścieżki rowerowej przy ul. 
Kochłowickiej od ul. Oświęcimskiej do 
wiaduktu autostrady A4 – 56 tys. zł
Opracowanie dokumentacji rozbudowy 
ul. Siewnej – 30 tys. zł
Opracowanie dokumentacji rozbudowy 
ul. Kamiennej – 30 tys.

Kochłowice:

Rewitalizacja dworca w Chebziu – 9 mln zł
Opracowanie dokumentacji oraz 
rozpoczęcie budowy węzła przesiadkowego 
– 1,5 mln zł
Opracowanie dokumentacji przebudowy 
układu ulic: Dworcowej, Asfaltowej, 
oraz Drogi do Lipin – 117,8 tys. zł
Opracowanie dokumentacji projektowej 
budowy ścieżki rowerowej przy 
ul. Starej i Pawła – 56 tys. zł
Opracowanie dokumentacji rozbudowy 
ul. Pawła – 40 tys. zł

Chebzie:
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Jesienią 2017 r. rozpoczęła się budowa 
50 mieszkań komunalnych. Powstaną one 
w budynku u zbiegu ul. Stromej i Bytomskiej 
w Orzegowie. Inwestycja ma być gotowa 
w pierwszym kwartale 2019 r. Powierzchnia 
każdego z lokali wyniesie co najmniej 45 m². 
Mają to być mieszkania 2-pokojowe 
z kuchnią lub z aneksem kuchennym, łazien-
ką oraz wyposażeniem zgodnym z obowiązu-
jącymi przepisami. Ponadto miasto posiada 
już gotową dokumentację budowy kolejnych 
50 mieszkań komunalnych przy ul. Bankowej 
w dzielnicy Ruda.

Tegoroczne nakłady na inwestycje w rudzkie 
mieszkalnictwo obejmują także remonty 
komunalnego zasobu mieszkaniowego. 
W tym roku będzie to kwota 3,6 mln zł. 
Ponadto termomodernizowane są kolejne 
budynki wielorodzinne. Część z nich 
przyłączana jest także do sieci c.o. W tym 
roku inwestycje takie obejmą budynki przy 
ul. Różyckiego 19, Kubiny 31, Wita Stwosza 3 
oraz Matejki 2-12 i 7-9. Oprócz tego 
w Wirku kontynuowana będzie budowa 
dwóch kompleksów garaży - przy ul. Kempnego 
oraz przy ul. Tołstoja.

Warto podkreślić, że od kilku lat władze 
miasta prowadzą działania, które mają 
ułatwić dostęp mieszkańcom do lokali komu-
nalnych. Dzięki temu zdecydowanie zmniej- 
szyła się lista gospodarstw domowych  
oczekujących na mieszkanie komunalne. 
Jeszcze w 2015 r. liczba ta wynosiła 4 200. 
Aktualnie jest to tylko nieco ponad 1100 
gospodarstw.

   
Od 2015 r. w mieście funkcjonuje program 
wspierania budownictwa jednorodzinnego. 
W ciągu pierwszych trzech lat jego istnienia 
miasto przekazało w użytkowanie wieczyste 
156 nieruchomości. Kolejne 72 działki 
zostaną oddane w użytkowanie wieczyste 
w tym roku. Najwięcej z nich, 51, położo- 
nych jest w dzielnicy Bielszowice (ulice: 
Kingi, Górna, Wspólna, Joachima Lelewela, 
Józefa Piernikarczyka). 
Pozostałych 21 działek zlokalizowanych jest 
w dzielnicy Kochłowice (ulice: Wirecka, 

bp. Wilhelma Pluty, Władysława Jagiełły, 
ks. Stanisława Bisty, Wyzwolenia, Borów-
kowa, Wrzosowa/Polna). 

Założenia programu wpierania budownictwa 
jednorodzinnego są następujące: miejskie 
działki mieszkaniowe są oddawane 
w użytkowanie wieczyste osobom, które 
wystartują w zorganizowanych przez Urząd 
Miasta przetargach i zaoferują najwyższą 
cenę, a następnie, po spełnieniu określonych 
wymagań, mogą kupić nieruchomości 
na własność z bonifikatą wynoszącą 75 procent. 

Wiele inwestycji mieszkaniowych w mieście 
realizują także deweloperzy. Wymienić 
tu należy budowę osiedli w Rudzie, Kochło-
wicach, Halembie, Bielszowicach, Czarnym 
Lesie, a także budynków wielorodzinnych 
w Bykowinie i Wirku.   

Pozytywny trend uwidacznia się także 
w wydawanych przez magistrat pozwole- 
niach na budowę. W ubiegłym roku urząd 
miasta wydał decyzje zezwalające na budowę 
355 domów i mieszkań. W 2016 r. liczba 
ta wyniosła 302, a jeszcze rok wcześniej 163.

Na zrewitalizowanej hałdzie pojawi się wiele atrakcyjnych miejsc odpoczynku

Tak będzie wyglądało zrewitalizowane podwórko przy ul. Krasińskiego 20 – 22



Blisko 150 mln zł zostanie w tym roku 
przeznaczonych na inwestycje w Rudzie 
Śląskiej. To ponad 19 proc. wszystkich 
tegorocznych wydatków. W zeszłym roku 
było to 3 proc. mniej, natomiast w latach 
2011 – 2014, kiedy miasto mierzyło się 
z naprawą finansów, wydatki inwestycyjne 
w stosunku do ogółu wydatków stanowiły ok. 
10 proc. 

Najwięcej środków, bo aż ponad 77 mln zł, 
przeznaczonych zostanie na drogi. 21 mln zł 
zostało zarezerwowanych na zadania 
z zakresu rewitalizacji. Natomiast 16 mln zł 
przeznaczonych zostanie na gospodarkę 
mieszkaniową. Jeśli chodzi o wydatki 
„nieinwestycyjne”, to najwięcej ma być 
przeznaczonych na oświatę i wychowanie - 
ponad 215 mln zł oraz pomoc społeczną 
i rodzinę – ponad 185 mln zł. 

Infrastruktura tańsza w utrzymaniu

Budżet obywatelski

Termomodernizacja 
Miasto sukcesywnie realizuje inwestycje 
w zakresie termomodernizacji budynków. 
Dotyczą one w szczególności placówek 
oświatowych. Tutaj celem jest przede wszy- 
stkim zmniejszenie kosztów utrzymania 
budynków, poprawa warunków w miejscu 
nauki oraz dbałość o estetyczny wygląd. 
W tym roku na termomodernizacje placówek 
oświatowych w budżecie miasta zaplanowa-
no ponad 2,5 mln zł. Obecnie prace trwają 
w trzech obiektach: Szkole Podstawowej 
nr 13 przy ul. ks. Józefa Niedzieli 61, budyn-
ku dawnego Gimnazjum nr 7 przy 
ul. Obrońców Westerplatte 2A, Miejskim 
Przedszkolu nr 18 przy ul. Kazimierza 4. 

Aktualnie na 77 placówek oświatowych, 
które funkcjonowały w mieście przed 
ubiegłoroczną reformą oświaty, termo- 
modernizacje przeprowadzono już w 55 bu- 
dynkach. 3 obiekty nie wymagają takiej 
interwencji, gdyż powstały w latach 90-tych.

Instalacje fotowoltaiczne 
Inwestycje w odnawialne źródła energii 
zapewniają przede wszystkim oszczędności, 
ale również zmniejszenie emisji CO2 do 
atmosfery. W 2018 roku instalacje fotowolta- 
iczne powstaną w ramach termomodernizacji 
budynków dwóch placówek oświatowych: 
Szkoły Podstawowej nr 13 (72 panele) oraz 
Szkoły Podstawowej nr 16 (budynek dawne-
go Gimnazjum nr 7 - 100 paneli). Ponadto 
panele fotowoltaiczne zainstalowane zostaną 

na dachu budynku MOPS przy ul. Markowej.

W ciągu ostatnich trzech lat w budynkach 
zarządzanych przez miasto zainstalowano ok. 
1000 modułów fotowoltaicznych, które są 
w stanie wyprodukować ok. 200 MWh 
energii elektrycznej rocznie. Szacunkowo 
dzięki tym instalacjom można zaoszczędzić 
rocznie ok. 80 - 90 tys. zł.

Oświetlenie ledowe
Kolejne inwestycje mające na celu obniżenie 
kosztów utrzymania miejskiej infrastruktury
dotyczą oświetlenia ledowego. Dotyczy to 
przede wszystkim oświetlenia ulicznego. 
W tym roku na ten cel przeznaczonych ma 
być 1,5 mln zł. Rozpocznie się wymiana 
oświetlenia wzdłuż ulicy 1 Maja. Ponadto 
wymieniane będą stare betonowe słupy na 
nowe z oprawami typu led na 
poszczególnych ulicach w Halembie (ulice 
Junaków, Chłopska, Świętojańska, Jutrzenki, 
Dziewanny) oraz Kochłowicach 
(Chełmońskiego, Dunikowskiego, Malcze- 
wskiego, Kamienna, Wschodnia, Brzozowa).

Spośród 31 zadań, które poddane zostały we 
wrześniu ubiegłego roku pod głosowanie 
mieszkańców, do realizacji w ramach 
tegorocznego budżetu obywatelskiego, 
zakwalifikowało się 10 lokalnych projektów 
oraz jeden ogólnomiejski. Jeszcze w tym 
roku w Rudzie Śląskiej powstanie  minipark 
linowy z tyrolką i trampolinami przy 
ul. Kolberga w Wirku, kort tenisowy w parku 
Strzelnica w Bielszowicach, kreatywna strefa 
gier przy Szkole Podstawowej nr 40 
w Goduli, boisko wielofunkcyjne na terenie 
Zespołu Szkół Ponadgimnazjalnych nr 2 
w Czarnym Lesie, miniboisko, ławki 
i urządzenia zabawowe w ogrodzie 
Miejskiego Przedszkola nr 39 w Halembie,  
oraz strefa sportu i rekreacji w Parku Dwor-
skim w Nowym Bytomiu. Ponadto 
rozbudowana zostanie infrastruktura 
sportowa przy Szkole Podstawowej nr 6 

w Orzegowie oraz strefa aktywności przy 
ul. Górnośląskiej w Bykowinie, a także 
modernizowany będzie plac zabaw na terenie 
Miejskiego Przedszkola nr 42 w Kochłowi-
cach. Tego roku zagospodarowany zostanie 
też teren przy zabytkowym piecu 
chlebowym, tzw. piekaroku w Rudzie.

Największa pula środków, bo aż 1 mln zł, 
przeznaczona zostanie na realizację zadania 
o charakterze ogólnomiejskim - budowę tzw. 
„rolkowiska” przy parku Strzelnica, czyli 
specjalnego toru do jazdy na rolkach i wrotkach.

W ramach wszystkich edycji budżetu 
obywatelskiego oddano już blisko 24 tys. 
głosów. W tym czasie mieszkańcy złożyli 
312 projektów, pod głosowanie zaś 
dopuszczono 156. Do realizacji wybrano 64.  

Wśród inwestycji, które do tej pory powstały 
w mieście w ramach budżetu obywatelskiego 
wymienić należy m.in. strefa aktywności 
ruchowej przy ulicy Mickiewicza 15 
w Rudzie, plac zabaw i siłownia plenerowa 
na osiedlu Paryż w Goduli oraz strefa 
aktywności rodzinnej przy ul. Górnośląskiej 
w Bykowinie. W Rudzie Śląskiej powstała 
też licząca 30 km „Obwodowa trasa 
rowerowa” łącząca północne dzielnice miasta 
z południowymi. Projekt ten został wyróżni-
ony w ramach konkursu „Mieszkam-Tu.eu – 
mądre pomysły na mądre miasto” 
za najlepszy w kategorii inwestycji 
zrealizowanych z budżetu obywatelskiego 
na 2015 rok. 

Obok inwestycji sportowych dużym zaintere-
sowaniem od lat cieszą się także inwestycje 
drogowe.

Termomodernizacje budynków placówek oświatowych, montaż instalacji fotowoltaicznych, a także wymiana oświetlenia 
ulicznego oraz wewnątrz budynków użyteczności publicznej na nowe, ledowe - to najważniejsze działania podejmowane 
przez władze miasta w celu zmniejszenia kosztów utrzymania miejskiej infrastruktury.

Od 5 lat mieszkańcy Rudy Śląskiej mogą zgłaszać inwestycje do realizacji w ramach budżetu obywatelskiego.  W 2014 r. 
do dyspozycji rudzianie mieli 2 mln zł. W kolejnych latach kwota do podziału sukcesywnie wzrastała. W ten sposób 
w latach 2017 i 2018 wyniosła już ponad 2,8 mln zł.  

Budowa 50 mieszkań komunalnych 
przy ul. Bytomskiej/Stromej – 5,6 mln zł
Rewitalizacja centralnej części
Orzegowa – 2 mln zł
Rewitalizacja podwórka przy 
ul. Hlonda/Grunwaldzkiej/Bytomskiej
Rozbudowa infrastruktury sportowej 
przy SP nr 6 oraz budowa parkingu – 
385 tys. zł
Rekultywacja terenu po koksowni 
Orzegów – wyłonienie wykonawcy 
projektu oraz inwestycji
Opracowanie dokumentacji budowy 
trasy N-S na odcinku od ul. Magazynowej 
do ul. Goduli – 169 tys. zł

Orzegów:

Budowa parkingu przy ul. Szramka – 
430 tys. zł
Termomodernizacja i podłączenie 
do sieci c.o. budynku przy 
ul. Wita Stwosza 3 – 192 tys. zł
Remont kapitalny dachu budynku przy 
ul. 11 listopada 19 – 180 tys. zł
Siłownia napowietrzna, stoły, ławki, 
huśtawki, etc. na osiedlu Bykowina – 
165 tys. zł (budżet obywatelski)
Modernizacja placu zabaw Miejskiego 
Przedszkola nr 43 przy ul. Drozdów – 
30 tys. zł
Modernizacja placu zabaw Miejskiego 
Przedszkola nr 45 przy ul. Chrobrego – 
30 tys. zł
Modernizacja placu zabaw Miejskiego 
Przedszkola nr 47 przy ul. Szramka – 
30 tys. zł
Modernizacja chodnika przy budynku 
przy ul. Siekiela 13 – 27 tys. zł
Opracowanie dokumentacji na budowę 
parkingu przy terenach sportowych 
w rejonie ul. Gwareckiej – 50 tys. zł
Opracowanie dokumentacji remontu 
boiska oraz ogrodzenia na terenie SP 
nr 23 przy ul. 11 Listopada – 50 tys. zł

Bykowina:

Budowa trasy N-S – odcinek od 
ul. Bukowej do ul. Kokota – 28 mln zł
Przebudowa ul. Kossaka – 1,1 mln zł
Budowa rolkowiska w Parku Strzelnica
1 mln zł (budżet obywatelski)
Budowa kompleksu boisk na terenie 
SP nr 13 – 870 tys. zł
Termomodernizacja budynku SP nr 13 –
400 tys. zł
Budowa kortu tenisowego w parku 
Strzelnica – 165 tys. zł (budżet obywatelski)
Modernizacja placu zabaw Miejskiego
Przedszkola nr 30 przy ul. Kokota – 
30 tys. zł
Opracowanie dokumentacji
rozbudowy ul. Jodłowej – 30 tys. zł
Opracowanie dokumentacji budowy
ścieżki rowerowej od ul. Bielszowickiej
do ul. Gęsiej – 86 tys. zł
Opracowanie dokumentacji budowy
ścieżki rowerowej przy ul. Głównej oraz
części ul. Kokota – 67 tys. zł
Opracowanie dokumentacji budowy 
dróg dojazdowych do zbytych nierucho-
mości (ul. Górna oraz rozbudowa 
ul. Noblistów Śląskich) – 62 tys. zł

Bielszowice:

RUDZKI PRZEGLĄD 
INWESTYCYJNY 2018

- Pani Prezydent, zacznijmy od 
najbardziej oryginalnego pomysłu władz 
miasta w ostatnich latach, a mianowicie od 
koncepcji, żeby w Rudzie Śląskiej 
powstała strefa przemysłu czasu wolnego. 
Chcecie nawet przekazać pod tę inwestycję 
nieruchomość. Nie wydaje się Pani, że 
porywacie się z motyką na słońce?
- Żeby miasto się rozwijało, potrzeba 
odważnych pomysłów. Duzi, poważni 
inwestorzy „nie spadają z nieba”. Nie ma się 
co „czarować” - trzeba się o nich postarać. 
Mamy bardzo atrakcyjnie położoną 
i rewelacyjnie skomunikowaną działkę przy 
ul. 1 Maja w Czarnym Lesie. Znajduje się ona 
naprzeciw gazowni, tuż przy trasie N-S, która 
docelowo połączy autostradę A4 z Drogową 
Trasą Średnicową. Możemy tę nieruchomość 
oczywiście sprzedać, ale wtedy nie będziemy 
mieli wpływu na to, co na niej powstanie, 
a najprawdopodobniej byłyby to jakieś 
magazyny albo centrum logistyczne. Nam 
jednak chodzi o to, żeby w Rudzie Śląskiej 
stworzyć taką strefę, która będzie stanowiła 
nową jakość w skali całego regionu i będzie 
pobudzała lokalną przedsiębiorczość 
i turystykę. Z tego powodu pomyśleliśmy, że 
najlepiej będzie teren ten przeznaczyć pod 
tzw. przemysł czasu wolnego, bo ta gałąź 
gospodarki tak naprawę dopiero się w Polsce 
rozwija. Możemy zatem idealnie się 

“wstrzelić” w zapotrzebowanie na tego 
rodzaju usługi. Moment jest naprawdę 
idealny i boję się, że jeżeli teraz go nie 
wykorzystamy, to inwestycja tego rodzaju 
i tak powstanie, tyle że w innym mieście.
- Na jakim etapie jesteście z tym pomysłem?
- Ogłosiliśmy już konkurs i do 19 czerwca 
czekamy na oferty inwestorów. Dopiero po 
tym terminie będziemy mogli powiedzieć coś 
więcej o konkretach, bo - najprościej mówiąc 
- to nie jest konkurs na zaprojektowanie 
z góry określonego przez miasto obiektu, ale 
na własną propozycję zagospodarowania 
nieruchomości pod kątem przemysłu czasu 
wolnego. Specjalnie określiliśmy temat na 
dużym poziomie ogólności, żeby wachlarz 
możliwości był jak najszerszy. Założenie jest
takie, że utworzymy z inwestorem spółkę 
celową, która zrealizuje to przedsięwzięcie. 
Będzie to poprzedzone szczegółowymi 
negocjacjami, bo musimy chronić interes 
miasta. Z tego powodu w warunkach 
konkursu zapisaliśmy, że nie będziemy 
poręczać żadnego kredytu na realizację 
inwestycji oraz że możemy odwołać ten 
konkurs na każdym etapie.

- Nie lepiej skupić się na tym, co już 
w mieście jest i co można wykorzystać do 
rozwoju potencjału miasta?
- O tym też myślimy, dlatego postawiliśmy 
bardzo mocno na rewitalizację zabytków 
industrialnych. Jesteśmy na etapie 
przejmowania wielkiego pieca hutniczego 
w Nowym Bytomiu. Pierwsze sprawy 
formalne mamy już załatwione, ale to jest 
bardziej skomplikowana procedura. Gdy już 
będziemy jego właścicielem, ogłosimy 
międzynarodowy konkurs na jego 

zagospodarowanie. Poza tym kupiliśmy 
jeden z domów wchodzących w skład osiedla 
robotniczego przy ul. Kubiny w Wirku, czyli 
na tzw. „Ficinusie”. To była w zasadzie 
jedyna opcja, żeby utrzymać obiekt na Szlaku 
Zabytków Techniki. Teraz będzie tam 
biblioteka, salka konferencyjna i izba 
pamięci. Zdobyliśmy unijne dofinansowanie 
na ten cel, więc możemy ogłaszać przetarg na 
wykonanie robót. Poza tym już od kilku 
miesięcy prowadzone są prace na dworcu 
w Chebziu, gdzie ma zostać przeniesiona 
biblioteka centralna. Wprowadzenie do tego 
obiektu funkcji publicznej lub komercyjnej to 
jedyna możliwość, żeby ten zabytek nie 
zniszczał i nie ulegał dewastacji. To właśnie 
z powodu złego stanu technicznego został on 
wykreślony ze Szlaku Zabytków Techniki, 
ale wtedy nie byliśmy jego właścicielem. 
Po remoncie będziemy się starać, żeby znów 
został wpisany na tę listę.

- A po co kupiliście Floriankę?
- Przede wszystkim po to, żeby ta piękna 
willa nie popadła w ruinę, bo to także jest 
zabytek związany z historią przemysłu 
w naszym mieście. Zrobimy tam salę ślubów, 
restaurację i kawiarnię. Bałam się, że 
Florianka może skończyć jak kamienica, 
która znajduje się na rogu ul. Niedurnego 
i Hallera. Na szczęście temu budynkowi 
także przywrócimy dawną świetność. 
Miejskie Przedsiębiorstwo Gospodarki 
Mieszkaniowej już tam prowadzi pierwsze 
prace. Docelowo ma tam powstać lokal 
gastronomiczny oraz lokale użytkowe.
- Ciekawi mnie jeszcze, jak będzie 
wyglądała hałda w Wirku, którą planu- 
jecie Państwo zreklultywować?

- Ta inwestycja również związana jest 
z naszym dziedzictwem poprzemysłowym, 
dlatego fragment urwiska zostanie 
zachowany jako „świadek historii”, a plac 
zabaw, który tak powstanie, będzie miał 
charakter industrialny. Docelowo ma to być 
miejsce wypoczynku i zabaw dla dzieci. 
Moim zdaniem ciekawie zapowiada się też 
rekultywacja terenu po dawnej koksowni 
Orzegów, gdzie powstanie ogólnodostępny 
teren zielony z alejkami, ławkami i ścieżką 
dydaktyczną oraz odrestaurowane zostaną 
pozostałości zabytkowych obiektów po 
zakładzie. Takich projektów będziemy 
realizować dużo więcej, ale nie da się zrobić 
wszystkiego od razu. Tego nie wytrzymałby 
budżet żadnego miasta. Poza tym trzeba 
inwestować w różnych obszarach, nie można 
się skupić tylko na zadaniach jednego 
rodzaju.

- Co zatem planowane jest w najbliższym 
czasie poza wspomnianymi już przez 
Panią inwestycjami?
- Chcemy rozpocząć kolejny etap budowy 
trasy N-S. Obecnie budowany odcinek 
powinien być oddany do użytkowania 
znacznie przed czasem, prawdopodobnie we 
wrześniu. Rozpocznie się też przebudowa 
ul. Piastowskiej oraz budowa ronda na 
skrzyżowaniu ul. Wolności, Magazynowej 
i Brańskiego. Poza tym zaczniemy 
rewitalizować podwórka, ruszymy 
z modernizacją hali sportowej w Halembie, 
wymieniane będzie oświetlenie, będziemy 
przebudowywać muzeum oraz 
termomodernizować placówki oświatowe. 
Przy części z nich powstaną nowe kompleksy 
boisk. Do wykonania mamy też sporo 

inwestycji z budżetu obywatelskiego. Nie 
zapomnimy też o kierowcach, dla których 
wybudujemy kolejne miejsca parkingowe. 
Poza tym musimy dokończyć budowę 
50 mieszkań komunalnych w Orzegowie. 
Zrewitalizujemy też tereny zielone znajdu- 
jące się w Rudzie pomiędzy ul. Bujoczka 
a Kościelną, przy tzw. Rowie Rudzkim II. 
Wiele osób nie zdaje nawet sobie sprawy, jak 
cenne są one pod względem przyrodniczym. 
Występuje tam aż 5 gatunków roślin objętych 
ochroną częściową w Polsce oraz dwa 
pomniki przyrody. Ten teren charakteryzuje 
się też dużą różnorodnością zwierząt, 
szczególnie płazów i ptaków.

- Teraz mnie Pani zaskoczyła…
- Wbrew pozorom jesteśmy zielonym 
miastem. Ponad 20 procent obszaru Rudy 
Śląskiej to przecież lasy. Mamy naprawdę 
sporo terenów zielonych i parków z dużym 
potencjałem, dlatego zdecydowaliśmy się na 
realizację projektu pod roboczą nazwą Trakt 
Rudzki, w ramach którego zrewita- 
lizowanych zostanie łącznie 7 dużych 
obszarów zielonych, w tym kilka parków 
o łącznej powierzchni 35 ha. 

- Pani Prezydent, powiedziała Pani o wielu 
ciekawych i ważnych inwestycjach. 
Domyślam się jednak, że nie są one tanie 
w realizacji. Nie boicie się, że dostaniecie 
„zadyszki finansowej”?
- Nie. Przede wszystkim wszystko jest bardzo 
przemyślane. Analizujemy nie tylko to, jaki 
jest koszt realizacji inwestycji, ale także, 
ile będzie kosztowało jej późniejsze 
utrzymanie. Poza tym pozyskujemy bardzo 
dużo środków zewnętrznych. Ruda Śląska 
jest na drugim miejscu w kraju wśród miast 
na prawach powiatu w pozyskiwaniu 
środków unijnych. Od początku perspektywy 
finansowej na lata 2014 – 2020 z funduszy 
zewnętrznych pozyskaliśmy już ponad 
350 mln zł. Bez tych pieniędzy byłoby nam 
ciężko. Ale trzeba pamiętać, że to jest ostatnia 
tak bogata perspektywa unijna dla Polski. 
Po roku 2020 kurek może zostać znacznie 
przykręcony. Wtedy część inwestycji trzeba 
będzie realizować w formule partnerstwa 
publiczno-prywatnego, bo budżety miast 
mogą sobie nie poradzić bez dodatkowego 
wsparcia. Do takich przedsięwzięć zachęca 
obecny rząd. My mamy już pierwsze 
doświadczenia w tym zakresie za sobą, 
bo dzięki takiemu partnerstwu z firmą 
Siemens poddaliśmy termomodernizacji 
7 placówek oświatowych, a 12 objęliśmy 
monitoringiem zużycia energii. To przed- 
sięwzięcie zostało w całości sfinansowane 
przez firmę, a my będziemy je spłacać przez 
kolejne lata, częściowo z oszczędności za 
energię. Teraz natomiast chcemy pozyskać 
inwestora na realizację strefy czasu wolnego, 
o której rozmawialiśmy na początku. 
Procedura formalna będzie trochę inna, ale 
idea partnerstwa pozostanie ta sama. Musimy 
zacząć zdobywać nowe doświadczenia w tym 
zakresie, bo przyszłość będzie tkwiła właśnie 
w takich projektach.
- Dziękuję za rozmowę.
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Większość budynków placówek oświatowych w mieście jest już po termomodernizacji

Już 1 000 modułów fotowoltaicznych produkuje prąd w budynkach zarządzanych przez miasto

Z budżetu obywatelskiego 
realizowane są głównie 

inwestycje sportowo-rekreacyjne.



Sport i rekreacja

Szpital coraz nowocześniejszy

Inwestycje w Wirku i Bielszowicach ruszą 
z końcem maja. Najdroższa, która ma 
powstać przy szkole w Rudzie, kosztowała 
będzie 2,5 mln zł. Składała się będzie 
z boiska do piłki nożnej ze sztuczną trawą, 
poliuretanowego boiska do koszykówki 
i siatkówki, siłowni plenerowej typu 
streetworkout, bieżni do skoku w dal oraz 
trzytorowej bieżni do sprintu na 60 m.
 
W drugiej połowie roku ruszy też procedura 
przetargowa związana z modernizacją hali 
sportowej w Halembie przy ul. Kłodnickiej 
95. Rozpoczęte w 2018 r. prace termomo-
ernizacyjne zakończą się z końcem 2019 roku. 
Tego roku poprawi się też kondycja placów 
zabaw zlokalizowanych przy dziewięciu 
Miejskich Przedszkolach o numerach: 8,18, 
23, 30, 32, 35, 43, 45 oraz 47. Inwestycje 
za łączną kwotę 300 tys. zł w dużej mierze 
prowadzone będą w okresie wakacyjnym. 
Prace, polegały będą, w zależności 
od potrzeb placówki, na wymianie zniszczo-
nego sprzętu lub nawierzchni.

Znaczna część obiektów sportowo-rekreacyj- 
nych w Rudzie Śląskiej powstanie w ramach 
tegorocznego budżetu obywatelskiego. 
Największa inwestycja tego typu zrealizowa-
na zostanie w parku „Strzelnica” w Bielszo-
wicach. Rolkowisko za 1 mln zł zostało 
wybrane przez mieszkańców miasta jako 
projekt o charakterze ogólnomiejskim.

Przypomnijmy, że od ubiegłego roku rudzianie 
mogą korzystać ze zmodernizowanego 

stadionu lekkoatletycznego przy 
ul. Czarnoleśnej. Tylko od września, kiedy to 
otwarto obiekt, do końca 2017 roku ze 
stadionu skorzystano ponad 7000 razy. 
Niesłabnącą popularnością cieszy się też 
północna perełka sportowo-rekreacyjna – 
Burloch Arena. Z oferty kompleksu przez 
cały ubiegły rok skorzystano blisko 74 tys. 
razy. Na basen letni przy ul. Ratowników 
w roku 2017 odnotowano  ponad 85 tys. 
wejść, zaś łącznie na baseny kryte – ponad 
176 tys. wejść. Dużą popularnością wśród 
mieszkańców Rudy Śląskiej oraz innych 
miast od lat cieszy się zlokalizowany 
w Halembie park wodny Aquadrom. Od 
otwarcia w roku 2012 obiekt odwiedziło 
blisko 2,5 mln osób. Najwyższą frekwencję 
odnotowano w ubiegłorocznym sezonie 
wakacyjnym. W sierpniu 2017 roku park 
wodny odwiedziło 66 tys. osób.

W roku 2018 władze miasta przeznaczą łącznie blisko 8 mln zł na rozbudowę 
infrastruktury sportowo – rekreacyjnej w Rudzie Śląskiej. Przy trzech 
rudzkich placówkach: Szkole Podstawowej nr 13, Szkole Podstawowej nr 16 
i Szkole Podstawowej nr 3 powstaną nowoczesne kompleksy sportowe za łączną 
kwotę około 4,5 mln zł.

Od 2015 roku władze Rudy Śląskiej dokapitalizowały Szpital Miejski kwotą prawie 11,5 mln zł. Pieniądze pozwoliły 
m.in. wybudować trakt porodowy (2,5 mln zł) oraz stworzyć jeden z najnowocześniejszych OIOM-ów w województwie 
śląskim (4,5 mln zł).  W tym roku placówkę czekają kolejne duże inwestycje, termomodernizacja pawilonów A i B bielszo-
wickiej części szpitala, montaż instalacji fotowoltaicznej w Goduli, a także rozpoczęcie tam  budowy nowego budynku. 

Rozbudowa ul. Mazurskiej – 2,8 mln zł
Budowa parkingu przy SP nr 27 przy 
ul. Zamenhofa – 750 tys. zł
Rozpoczęcie modernizacji hali MOSiR 
przy ul. Kłodnickiej – 500 tys. zł
Modernizacja oświetlenia ulicznego – 
ul. Junaków, Chłopska, Świętojańska, 
Jutrzenki, Dziewanny – 300 tys. zł
Wykonanie miniboiska oraz zakup 
ławek i urządzeń dla ogrodu Miejskiego 
Przedszkola nr 39 przy ul. Sokolskiej – 
165 tys. zł (budżet obywatelski)
Modernizacja drogi dojazdowej - 
ul. 1 Maja 7/Olszynowa 2-4 – II etap – 
48 tys. zł
Modernizacja placu zabaw Miejskiego 
Przedszkola nr 24 przy ul. Energetyków 
– 30 tys. zł
Modernizacja placu zabaw Miejskiego 
Przedszkola nr 35 przy ul. Zamenhofa – 
30 tys. zł
Opracowanie dokumentacji rozbudowy 
ul. Podlaskiej – 120 tys. zł
Opracowanie dokumentacji rozbudowy 
ul. Nowy Świat oraz ul. Halembskiej – 
76 tys. zł
Opracowanie dokumentacji przebudowy 
mostu przy ul. 1 Maja nad Kłodnicą – 60 tys. zł

Halemba:

Przebudowa ul. Piastowskiej – 7,3 mln zł 
w 2018 r.
Budowa ronda na skrzyżowaniu ul.Wolności, 
Brańskiego i Magazynowej – 4,9 mln zł
Adaptacja pomieszczeń po byłym 
komisariacie policji na potrzeby Muzeum 
Miejskiego – 2,9 mln zł
Termomodernizacja i podłączenie do sieci
c.o. budynków przy ul. Matejki 2-12 i 7-9 
– 2 mln zł
Budowa infrastruktury sportowej przy 
SP nr 3 (kompleks boisk) – 1,5 mln zł
Rewitalizacja terenów zielonych pomiędzy 
ul. Bujoczka a ul. Kościelną – 1,2 mln zł
Przebudowa ul. Żeleńskiego – 720 tys. zł
Zagospodarowanie terenu przy piekaroku
przy ul. Bujoczka – 165 tys. zł 
(budżet obywatelski)
Modernizacja drogi dojazdowej - 
ul. Ogrodowa 2/ Kędzierzyńska 2 – 120 tys. zl
Modernizacja drogi dojazdowej do placyku
gospodarczego - ul. Bankowa 7-7A – 
Mickiewicza 1 – 46,5 tys. zł
Remont izolacji przeciwwilgociowej
budynków przy ul. Janasa 10 i 12 – 40 tys. zł
Modernizacja placu zabaw Miejskiego
Przedszkola nr 8 przy ul. Maya – 30 tys. zł
Modernizacja drogi dojazdowej do placyku
gospodarczego – ul. Mielęckiego 3-5 – 8,5 tys. zł
Opracowanie dokumentacji budowy trasy 
N-S na odcinku od DTŚ do 
ul. Magazynowej – 300 tys. zł
Opracowanie dokumentacji rozbudowy 
ul. Wolności – 230 tys. zł
Opracowanie dokumentacji budowy trasy 
N-S na odcinku od ul. Magazynowej 
do ul. Goduli – 169 tys. zł
Opracowanie dokumentacji rozbudowy 
ul. Janasa – 153 tys. zł
Opracowanie dokumentacji budowy
łącznika pomiędzy ul. Narcyzów 
i Chryzantem

Ruda:

RUDZKI PRZEGLĄD 
INWESTYCYJNY 2018

Po modernizacji pawilon A w bielszowickiej 
części będzie przeznaczony na rehabilitację. 
Ta jest niezbędna ze względu na potrzeby 
oddziałów zabiegowych, a także potrzeby 
osób starszych z Rudy Śląskiej. W drugim 
budynku, po odnowieniu, zostanie 
rozszerzona działalność szpitala w zakresie 
psychiatrii. Z kolei funkcjonująca tam 
pediatria przeniesiona zostanie na Godulę.  

Kolejna tegoroczna  inwestycja dotyczy 
budowy instalacji fotowoltaicznej, która 
obniży koszty klimatyzacji na piętrze 
oddziału chirurgii i bloku pooperacyjnego 
w Goduli. Ponadto szpital zamierza zakupić 
kolejny sprzęt medyczny dla wszystkich 
oddziałów. Zdecydowanie największą 
planowaną inwestycją jest budowa nowego 
obiektu w Goduli, w którym miałyby się 
mieścić poradnie przyszpitalne z zapleczem 
zabiegowym. W założeniu ma on być 
połączony z istniejącym obiektem. Miałoby 
się tam znajdować specjalistyczne 
ambulatorium. Co istotne, na większość 
wymienionych zadań władze szpitala 
zamierzają pozyskać środki unijne. Chodzi 
o ponad 20 mln zł dofinansowania. Całość 
inwestycji ma kosztować 28 mln zł. 

Przypomnijmy, że w ubiegłym roku miasto 
przekazało szpitalowi 3,4 mln zł 
na przebudowę i uporządkowanie 
architektoniczne szpitala, m.in. na remont 
pomieszczeń jednej kondygnacji budynku 
„E” szpitala w Goduli na potrzeby 

laboratorium analitycznego, modernizację 
sieci komputerowej, remont pomieszczeń 
piwnicznych budynku „D”, modernizację 
szpitalnej apteki oraz nowy sprzęt medyczny. 
Ponadto w 2017 roku  miasto udzieliło dopłat 
do kapitału zakładowego szpitala 
z przeznaczeniem na działalność oddziału 
okulistyki w kwocie ponad 50 tys. zł. 
Umożliwiło to wykonanie ponad 530 
zabiegów usunięcia zaćmy dla mieszkańców 
Rudy Śląskiej dofinansowanych przez 
miasto.

Dzięki przekazywanym środkom szpital się 
rozwija.  Od 1 października 2017 roku  
zapewnia on nocną i świąteczną opiekę 
zdrowotną. Jest to efekt wejścia placówki do 
tzw. sieci szpitali. W związku z tym szpital 
zatrudnił dodatkowy zespół lekarzy 
i pielęgniarek. Od października 2016 roku  
funkcjonuje  w placówce nowoczesny trakt 
porodowy. Dzięki temu rozwiązaniu 

przyjęcie matki, odebranie porodu 
i wykonanie niezbędnych zabiegów odbywa 
się praktycznie w jednym miejscu. 
Od połowy września 2016 roku w Szpitalu 
Miejskim w Rudzie Śląskiej funkcjonuje 
Oddział Anestezjologii i Intensywnej Terapii. 
Dzięki temu szpital został włączony 
do wojewódzkiego systemu ratownictwa. 
Rudzki OIOM jest w pełni wyposażony 
w wysokiej jakości specjalistyczny sprzęt. 
Ponadto w marcu 2016 roku zakończono 
termomodernizację Szpitala Miejskiego 
wartą prawie 5,7 mln zł.  Inwestycja 
dotyczyła 6 budynków i obejmowała m.in. 
docieplenie ścian i dachów, wymianę 
instalacji CO oraz montaż paneli słonecznych 
wraz z urządzeniami do ogrzewania wody.  
Od marca 2016 roku pacjenci mają 
na miejscu wykonywane badania rezonansem 
magnetycznym. W placówce została 
uruchomiona specjalnie przystosowana 
do tego pracownia. 
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Nowy stadion lekkoatletyczny w tym roku będzie areną kilku dużych imprez sportowych

Od 2016 r. w Szpitalu Miejskim funkcjonuje nowoczesny Oddział Anestezjologii i Intensywnej Terapii



Jest bezpiecznie

Kalendarium rudzkich imprez

Miasto systematycznie wspiera finansowo Rudzką Policję. W tym roku 
zaplanowano na ten cel kwotę 450 tys. zł. Przeznaczona zostanie ona na zakup 
nieoznakowanych samochodów, kolejne remonty i dalsze unowocześnianie 
komisariatów, a także dodatkowe patrole. Środki z budżetu miasta otrzymują 
także straż pożarna i straż graniczna.

Dni Rudy Śląskiej, Industriada, Noc Chórów, Półmaraton Industrialny, Festiwal 
Orkiestr Dętych to tylko niektóre z propozycji, przygotowanych na ten rok dla 
mieszkańców. Przed nami bogata oferta imprez oraz wydarzeń, a w niej m.in. 
festiwale, koncerty, imprezy biegowe, festyny muzyczne, pikniki dzielnicowe, 
wydarzenia plenerowe. 

Sprawdź, co będzie się działo w tym roku w Rudzie Śląskiej!

Termin Wydarzenie Miejsce
20-22 kwietnia
19 maja

19 maja 
19 maja
20 maja
27 maja 
  1 czerwca
1-3 czerwca

  6 czerwca

  9 czerwca
17 czerwca
23 czerwca 
  7 lipca 
  8 lipca
28 lipca
  3 sierpnia 
10 sierpnia 
15 sierpnia
26 sierpnia
26 sierpnia
31 sierpnia
2 września

7 września 
15 września 
29 września 
11 listopada 
     grudzień 

31grudnia 

Nowy Bytom, rynek
Czarny Las, stadion

Ruda, muzeum
Nowy Bytom

Nowy Bytom, rynek
Wirek, tereny targowe  

Nowy Bytom,
rynek
Wirek, Ficinus

Bielszowice, Strzelnica 
Bykowina, błonia
Bykowina, błonia
Czarny Las, stadion 
Godula
Kochłowice
Halemba
Nowy Bytom, MCK 

Nowy Bytom
Ruda, Park Kozioła

Bielszowice

Nowy Bytom, MCK
Nowy Bytom, MCK
Nowy Bytom, rynek

Nowy Bytom, rynek

Zlot Food Trucków
Młodzieżowe Mistrzostwa Polski
w biegu na 10 000m
Noc w Muzeum
Noc Chórów
Festyn muzyczny „Cztery Pory Roku”
Festyn muzyczny „Cztery Pory Roku”
Dzień Dziecka
Dni Rudy Śląskiej 
1 czerwca (piątek) – Program artystyczny dla 
dzieci i młodzieży. Festiwal Youtuberów
2 czerwca (sobota) – Sarsa, Oberschlesien, Wilki
3 czerwca (niedziela) - Piotr Herdzina z zespołem 
"Bez nazwy", Sławomir, Skaner, Jesika, 
Zenon Martyniuk z zespołem "Akcent"
Dzień Herbu
Koncert Zespołu Pieśni i Tańca „Śląsk”
Industriada
Festyn muzyczny „Cztery Pory Roku”
Noc świętojańska 
Holi Festiwal – festiwal kolorów 
Piknik Balonowy 
Rudzki Półmaraton Industrialny
Festyn dzielnicowy „Po sąsiedzku”
Festyn dzielnicowy „Po sąsiedzku”
Festyn dzielnicowy „Po sąsiedzku”
Koncert muzyki irlandzkiej „Polska Eire”
Festyn muzyczny „Cztery Pory Roku”
Festyn dzielnicowy „Po sąsiedzku”
XVIII Międzynarodowy Festiwal Orkiestr 
Dętych im. Augustyna Kozioła
Festyn dzielnicowy „Po sąsiedzku”
Festiwal żuru 
Noc Teatru 
Hanysy 
Rudzki Jarmark Bożonarodzeniowy, 
Rudzki Wigilijny Stół
Sylwestrowy pokaz sztucznych ogni

Od 2015 roku rudzka policja każdego roku 
otrzymywała ok. 300 tys. złotych. Dzięki tym 
środkom kupiono nowe radiowozy, alkomaty 
czy sprzęt dla techników kryminalistyki. 
Zorganizowano również dodatkowe patrole. 

W 2017 r. dzięki dofinansowaniu przez 
miasto rudzcy policjanci przeprowadzili 309 
dodatkowych patroli, podczas których 
przeprowadzili 283 interwencje oraz zatrzy-
mali 11 sprawców na gorącym uczynku 

Sprawne działanie policji w mieście przekła-

da się także na poziom bezpieczeństwa. 
W ciągu ostatnich pięciu lat w Rudzie 
Śląskiej spadła liczba postępowań 
wszczętych przez policję. W roku 2013 
wszczęto ich prawie 4,7 tys., a w 2017 
postępowań było nieco ponad 2,5 tys. 
Jednocześnie w tym samym czasie o prawie 
jedną czwartą poprawiła się ogólna wykry-
walność przestępstw. Zmalała również liczba 
postępowań w zakresie samych przestępstw 
kryminalnych. W 2013 roku odnotowano ich 
3780, a w 2017 już tylko 1842. Oznacza to, 
że ich liczba spadła o około połowę, przy 

czym ich wykrywalność poprawiła się 
z 50 do ponad 65 procent.

Miasto wspiera także działania Straży 
Pożarnej. W ciągu ostatnich trzech lat 
dofinansowano ją kwotą blisko 700 tys. zł. 
Środki te umożliwiły zakup nowego 

samochodu ratowniczo–gaśniczego, samocho- 
dów kwatermistrzowskich i modernizację 
systemu łączności. W tym roku miasto 
zamierza dofinansować rudzką jednostkę 
kwotą 120 tys. zł  z przeznaczeniem na zakup 
zestawu narzędzi hydraulicznych.

W maju po raz pierwszy w mieście odbędzie 
się Noc Chórów – w kilku miejscach na 
terenie Nowego Bytomia będzie można 
usłyszeć muzykę na żywo, prezentowaną 
przez kilka zespołów. Czerwiec rozpocznie 
się od mocnego i stałego punktu programu, 
czyli Dni Rudy Śląskiej. Będzie można 
zobaczyć artystów znanych i popularnych, 
którzy reprezentują bardzo różne gatunki 
muzyczne. Na scenie pojawi się Sarsa, 
Oberschlesien, Wilki, a także Sławomir 
i Zenon Martyniuk z zespołem Akcent. 
Kolejne wydarzenia to Dzień Herbu na Placu 
Jana Pawła II, podczas którego wystąpi 
Zespół i Tańca „Śląsk”, Industriada na 
Ficinusie oraz Noc Świętojańska w Parku 
Strzelnica. Najważniejszym wydarzeniem 
sportowym będzie Rudzki Półmaraton 
Industrialny, w którym udział wezmą zarów-
no biegacze, jak i miłośnicy nordic walking. 

Warto przypomnieć, że na terenie lasów 
halembskich przy Szkole Podstawowej 
Sportowej nr 15 od marca odbywa się 
cyklicznie Bieg Wiewiórki. Udział w nim 
mogą wziąć zarówno dzieci, jak i dorośli. 

W miesiącach letnich przygotowane zostały 
festyny muzyczne „Cztery pory roku” oraz 
festyny „Po sąsiedzku”. We wrześniu 
odbędzie się tradycyjnie Festiwal Orkiestr 
Dętych, a także po raz pierwszy Festiwal 
Żuru. Od października do grudnia będzie 
można wziąć udział w licznych wydarzeniach 
scenicznych w ramach Rudzkiej Jesieni 
Kulturalnej. W grudniu natomiast, tradycy-
jnie już na Placu Jana Pawła II pojawi się 
Rudzki Jarmark Bożonarodzeniowy oraz 
Rudzki Wigilijny Stół. Rok zakończy się 
natomiast widowiskowym, sylwestrowym 
pokazem sztucznych ogni. 
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Co roku Dni Rudy Śląskiej gromadzą wielotysięczną publiczność

Miasto co roku dofinansowuje zakup czterech radiowozów dla rudzkiej policji


